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A dixielandtől
az avantgarde-ig

Vajda Sándor f e l v é g i  a n d e e a  f e l v é t e l e

Vajda Sándor a dzsessz stílusak
robatája. Á tváltozásai egy régi 
cserkesz v irtu sra  em lékeztet

nek: hogyan lehe t egyszerre több 
lovat m e g ü ln i. . .  Hogyan? Nyeregből 
nyeregbe ugrálva, laza testtel, egy 
szem pillantás a la tt összesimulva az 
új dobogással, az új ritm ussal. Te
hetség kell hozzá, akaraterő , örökös 
készenlét, h ihetetlen  koncentráció, 
b ravúr — vagyis abszolút profi ta r
tás.

Pedig Vajda, aki több m in t hu 
szonöt éve bőgőzik, aki a két leg
népszerűbb m agyar dzsesszegyüttes: 
a Benkó D ixieland Band és a  Sza
bados-trió  tagja, aki egy sor okle
vél és díj nyertese, nem  profi a szó 
egzisztenciális értelm ében. M agyar- 
országon a dzsesszből akkor sem le
het megélni, ha valaki — m in t ő — 
három  zenekarban is já tsz ik  párhu
zamosan. M unkahelyén, egy építő
ipari vállalatná l szerencsére eltűrik, 
sőt az utóbbi időben még segítik is, 
ha a vidéki koncertek vagy külföldi 
fellépések m ia tt olykor „bonyolult 
időzavarba” k e r ü l . . .  („Bonyolult 
időzavar” — nyilatkozta egy régebbi 
in terjúban . Micsoda diplom atikus 
m egfogalm azás!)

V ajda Sándor zenei ég tája i: a 
dixieland, a swing, a bop és az avant- 
garde. Teljes biztonsággal vándorol 
köztük. A kár egy színész, ak i az 
egyik darabban szolga, a  m ásikban 
király, ő sem kavarja , téveszti össze

szerepeit. P artnerei nagyra becsü
lik zenei in telligenciáját, k itűnő h a l
lását, nyitottságát, alkalm azkodóké
pességét, s ugyanakkor já tékának  
m agával ragadó robosztusságát. V aj
da sohasem  kötelezte el m agát egyet
len irányzat m ellett sem, a m űfaj 
egészének szerelmese, a dzsessz örök
ké vibráló, változó tengelye körül 
forog az élete.

— Hogy az előbbi példánál m a
rad junk  — fo ly ta tja  tovább V ajda 
—, m inden színésznek vannak olyan 
szerepei, m elyeket „egyenlőbbeknek” 
ta r t  a többinél. Személy szerin t ne
kem  többet je len t az avantgarde, 
m in t a dixieland. Igen ám, csakhogy 
tradíciók nélkül nem  létezhetne mo
dern dzsessz! A kárm ilyen stílusról 
legyen is szó, m indegyik m élyén ott 
rejtőzik a mag: a blues, mely a  tra 
dicionális dzsessz leglényegesebb, 
legm aradandóbb része. A m ikor Ben- 
kóékhoz kerültem , az t éreztem, hogy 
túlságosan is hagyom ányos dix ielan
det játszanak, s igyekeztem  a tá r 
saságot rábeszélni, hogy több blue- 
sos szám ot vegyünk be m űsorunkba. 
Végül sikerü lt m eggyőznünk egy
mást, m ert nekik is voltak ellenér
veik. A lényeg, hogy tavaly Sacra- 
m entóban éppen az döbbentette meg 
az am erikai közönséget, hogy euró
pai lé tünkre m ennyire hitelesen, 
milyen eredeti ízekkel játsszuk a 
dixielandet.

A Szabados-együtteshez 1972-ben

csatlakoztam , s m in d já rt u taztam  is 
ki velük San Sebastianba, ahol el
nyertük  a fesztivál nagydíját. Sza
bados Györggyel való kapcsolatom  
döntően befolyásolta zenei pálya

futásom at, az ő koncepciója nagysze
rű  keveréke a  szabadságnak, az ösz- 
tönösségnek és a  tudatosságnak. Ez 
a m uzsika a  m agyar népzenében 
gyökerezik, ugyanakkor erősen kö
tődik az avan tgarde dzsesszhez és a 
ko rtárs zenéhez, és mégis eredeti, 
semmi m áshoz nem  hasonlítható. É l
m ény já tszan i Szabadossal, olyan 
élmény, am elyet m ás muzsikusok 
csak irigyelhetnek . .  .

A d ix ieland és az avantgarde oly 
távol esik egym ástól, hogy nem  is za
v arh a t össze engem. A tradicionális 
dzsesszt nem  lehet, és nem  is szabad 
kihagyni az em ber életéből! Nem h i
szek abban, hogy am ikor egy fiatal 
elvégzi a  konzervatórium ot, azonnal 
jól és h itelesen tu d  fre e - t játszani. 
Csak aki m indent ism er, az mozog
h a t otthonosan a m odern stílusban.

T izenkét évig já tszo ttam  Kovács 
Gyula együttesében, három  évig De- 
seő Csabával, színén három  évig Ko
vács A ndorral, s ezala tt rengeteg 
tapasztalato t szereztem . A nnak ide
jén  m ár Kovács G yulával is m eg
próbálkoztunk, hogy szabaduljunk 
a m echanikus kötöttségek alól, s hogy 
ny ito ttabban m uzsikáljunk. Ez jó 
néhányszor sikerü lt is, persze ebben 
az együttesben a  ritm usszekció, a 
dob-bőgő kettős dom inált.

— K ik  azok a világsztárok, akik  
leginkább hatottak önre, s m ost k i
ke t ta rt példaképeinek?

— Először Leroy V innegart csodál
tam, az úgynevezett „w alkin bass”, a 
„sétáló bőgő" stílus m esterét, aki 
semmi különöset nem  csinált, csak 
éppen olyan „négyet” hozott, hogy 
szétszállt tőle a ház. Ray Browntól, 
Oscar P eterson bőgősétől is sokat ta 
nultam , főleg am i a basszusvezetést 
illeti. A legnagyobb újítónak, a leg
nagyobb zseninek azonban Scott La 
F arót tartom , aki huszonhét éves 
korában h a lt meg, s u tó ljá ra  Bili 
Evansszal játszott együtt. Ó volt az, 
aki a hú rokat közelebb engedte a 
fogólaphoz, ettől könnyedebbé, szaba
dabbá vált a bőgőjátéka, ső t felm e
részkedett a fogólap felső részére is, 
oda, ahol előtte még senki sem pen
getett, s ahol tizedm illim étereken 
múlik, hogy tisztán  szólal meg egy 
hang. Scott La F aro  a technikai b ra 
vúrokon tú l ta rta lm ilag  is fenom e
nális dolgokat p rodukált hangnem 
ben, harm óniavezetésben. A mai bő
gősök közül Eddie Gomezt és Niels- 
Henning O rsted P edersen t értékelem  
a legtöbbre, de C harlie H adent is n a 
gyon szeretem. H aden sohasem  tö
rekszik technikai trükkökre, m uzsi
kája  fűtöttségben, érzelm ekben m in
denkiénél többet ér, egyetlenegy m eg
pengetett hangja olyan, hogy az em 
ber lelke is b e lerezd ü l. . .

— M ilyen legyen hát az eszm ényi 
bőgő játék?

— Ha igazi alázattal közelít a bő
gős a zenéhez, akkor vállaln ia  kell, 
hogy a háttérben  m arad. K étségte
len, hogy létezik bőgőszóló, általában 
meg is tapsolják, de ilyesm ire csak 
ritkán  kerü lhe t sor, m ert nem  ez a 
hangszer funkciója. A jó  bőgős nem 
tolakszik, szin te észre sem venni, 
hogy o tt penget a háttérben , és m ég
is, nélküle m egsántulna, elszürkülne 
a  produkció, lyukas m aradna a ze- 
ne.

— Ügy tudom , van saját együtte
se is.

—  1979-ben alakult a  kvarte tt, 
m elyben Dresch M ihály szaxofono
zik, Fekete István  trom bitál és Ba
ló István  dobol. Együttesünk hard- 
sw inget játszik, kem ény ritm ussal, 
bopos tém ákkal, olyan zenei ele
mekkel, melyek ebbe a  stílusba be
leférnek. De nem  akarunk  szélső

ségesek lenni, já tszunk  balladákat, 
swinges bluesokat, te h á t lassúbb, lá- 
gyabb, líra ibb  darabokat is. Sajnos, 
idő h iányában kevesebb fellépést tu 
dunk vállalni, m in t szeretnénk.

— M it hiányol leginkább a hazai 
dzsesszéletből?

— A kritiká t. A hol olyan gyöke
rei vannak  az operettízű  slágerze
nének, m in t nálunk, o tt a ligha le
het elvárni, hogy egy dzsesszkoncert 
szakszerű, zeneileg is m egalapozott 
elism erést kapjon. A sajtóban sor
ra  olyan cikkek je lennek  meg, m e
lyek lex ikálisán  tartalm azzák, hogy 
k ik  léptek  föl, hányadikán, aztán 
m egtűzdelik a m ondatokat néhány 
sem m itm ondó frázissal, és állandó 
eposzi jelzőkkel ille tik  a m uzsiku
sokat, ilyenekkel például, hogy„in- 
venciózus”, hogy „m agával ragadó” 
vagy „dinam ikus” és m ás effélék
kel. . .  Nem állítom  hogy az ú jság
írók elfogultak, csupán nem  érzik 
ennek a m űfajnak  a lényegét, nincs 
lelki kapcsolatuk ezzel a zenével, és 
— tisztelet a k ivételnek — nincs kel
lő zenei m űveltségük sem. Pedig a 
dzsessznek napról nap ra  gyarapodik 
a  hallgatósága, lelkes közönsége van 
vidékén is. M egjelenik ugyan egy
ké t belterjes, b ár színvonalas tá jé 
koztató, m in t a győrieké vagy a szé
kesfehérváriaké, vagy a  Gonda J á 
nos á ltal szerkesztett Jazz cím ű k i
advány, de ezek csak kevesekhez ju t
nak el. H a a  szabás-varrás kedve
lőinek és a m acskatulajdonosoknak 
lehet lapjuk, m ié rt nincs ennek  a 
világszerte feljövőben levő, v ita th a 
ta tlanu l művészi rangú zenei m ű
fa jnak?  S az tán  o tt a  t é v é . . .  Ahol 
szinte tendenciózusan igyekeznek 
háttérbe szorítani a dzsesszt, a  rádió 
m űsorai v iszont esetlegesek, nem  le
h e t k italáln i, m iféle koncepció alap
ján  futnak, ráadásu l éjszaka vagy 
a  3. m űsorban, am it az ország je
lentős részén nem  lehe t fogni.

— Ez nem  hangzik valam i op ti
m istán  . . .

— Maga a  dzsessz sem  optim is
ta  m űfaj. Legalábbis nem  olyan é r 
telem ben, ahogyan azt sokan gon
dolják. Dzsesszt nem  lehet felszínes 
könnyedséggel, kötéltáncos-libbenés- 
sel, discós csillogás-villogással já tsza
ni. Nem valam iféle eufórikus, kan- 
dúrgerjedelem m el előadott szerelm es 
muzsika ez, hanem  katarzisélm é
nyekből táplálkozó katartikus ze
ne. Vannak, akik  az t m ondják, 
könnyűzene. Hogyhogy könnyű? 
Ugyan mi a  könnyű benne? Ahogy 
én ism erem  az általam  nagyra be
csült dzsesszmuzsikusok pályafutását, 
egyik sem  m ondható vidám , önfe
ledt, boldog em bernek. És i t t  nem  
is . az anyagiak a lényegesek, maga 
a m űfaj olyan, hogy elégeti az em 
bert. Nézze meg ezt a  fényképet itt  
a falon, a világ egyik legnagyszerűbb 
muzsikusa, John  Coltrane. Életében 
ta lán  ha három szor lá tták  n e v e tn i. . .  
Boldog arc ez? Felhőtlen arc? Az ön
kontroll m aszkja feszül ezen az in 
tellektuális arcon, mely tele van fe
szültséggel. Egy m eglehetősen szigo
rú, s ugyanakkor szomorú em ber 
a r c a . . .

— M ikor ha llha tjuk újra lem e
zen? V an-e valam ilyen titko lt vagy 
alig titko lt vágya?

— A közeljövőben fog m egjelen
ni a  Szabados-együttes új lemeze, 
A dyton  címmel. Régóta dédelgetett 
elképzelésem egy olyan dzsesszest, 
ahol k é t vagy három  bőgő és egy 
dob já tszana együtt. K ét bőgő hoz
ná a pizzicatot, vagyis pengetne, a 
harm adik  pedig vonózna, sa já t szer
zem ényeim et adnánk elő. Most tá r 
gyalok a partnerekkel, nagyjából 
meg is ta láltam  őket, s ha időnk en 
gedi, ta lán  m ár ebben az évben be
m uta tjuk  ezt a m űsort a  közönség
nek.
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